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Pełny zapis przebiegu posiedzenia 

Komisji Kultury i Środków Przekazu (nr 65) 
17 września 2021 r. 
Komisja Kultury i Środków Przekazu, obradująca pod przewodnictwem posła 
Piotra Babinetza (PiS), przewodniczącego Komisji, oraz poseł Joanny Lichoc-
kiej (PiS), zastępcy przewodniczącego Komisji, odbyła: 

– pierwsze czytanie poselskiego projektu uchwały w 100. rocznicę śmierci Jaro-
gniewa Drwęskiego Prezydenta Poznania w latach 1919-1921 (druk nr 1573). 

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Góral Joanna, Julia Popławska – z sekre-
tariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych; Katarzyna Abramowicz, Maria Iwaszkiewicz- legi-
slatorzy z Biura Legislacyjnego. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Otwieram kolejne dzisiejsze posiedzenie Komisji Kultury i Środków Przekazu. 
Stwierdzam kworum. 
Witam panie i panów posłów i wszystkie osoby obecne dzisiaj z nami. 
Porządek tego kolejnego dzisiejszego posiedzenia Komisji Kultury obejmuje punkt: 

pierwsze czytanie poselskiego projektu uchwały w setną rocznicę śmierci Jarogniewa 
Drwęskiego, prezydenta Poznania w latach 1919-1921 (druk nr 1573). 
Zanim przystąpimy do realizacji porządku dziennego, Komisja musi wyrazić zgodę 

na odbycie pierwszego czytania projektu uchwały w terminie krótszym niż 7 dni od dnia 
dostarczenia druku posłom, o którym mowa w art. 37 ust. 4 regulaminu Sejmu. Czy jest 
sprzeciw? 
Jeśli nie ma sprzeciwu, przystępujemy do realizacji porządku dziennego. 
Proszę  pana  posła  Bartłomieja Wróblewskiego  o uzasadnienie  projektu  uchwały 

z druku 1573. Proszę bardzo, panie pośle. 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, na wstępie bardzo dziękuję za zgodę, aby dzisiaj 
rozpatrzyć projekty tej uchwały. Jest miesiąc wrzesień, a więc zgodnie z regularnością, 
do której staram się państwa przyzwyczaić, pojawiam się w Komisji, aby przedstawić 
projekt uchwały. Dziękuję władzom klubu Prawo  i Sprawiedliwość  za wsparcie  tego 
pomysłu, aby uczcić postać, ważną dla poznaniaków i Wielkopolan, postać Jarogniewa 
Drwęskiego, pierwszego prezydenta Poznania po odzyskaniu niepodległości, pierwszego 
polskiego prezydenta Poznania. 
Jarogniew Drwęski jest postacią niezwykle szlachetną, cenioną właściwie powszech-

nie. Był  ziemianinem, adwokatem z wykształcenia, działaczem społecznym. Należał 
do ostatniego pokolenia wielkich organiczników, czyli tych z Wielkopolan, którzy uwa-
żali, że pracę niepodległościową, pracę dla Polski trzeba prowadzić poprzez działania 
na polu kultury, pracy społecznej, pracy gospodarczej. 
Zasiadał w radzie miasta. Był później właśnie pierwszym prezydentem Poznania. 

Zasłużył się w kwestii polonizacji administracji i funkcjonowania miasta po powstaniu, 
a właściwie jeszcze tuż przed Powstaniem Wielkopolskim i po Powstaniu Wielkopolskim. 
Zmarł w stosunkowo młodym wieku, bo w wieku 46 lat. Życiorys przedstawiony  jest 
syntetycznie w treści uchwały, więc myślę, że nie ma potrzeby, aby szerzej go w tym 
momencie uzasadniać. Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dziękuję bardzo panu... dziękuję bardzo panu posłowi Bartłomiejowi Wróblewskiemu 
za uzasadnienie projektu uchwały. 
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Otwieram debatę ogólną o projekcie. Czy są pytania? 
Jeśli nie ma, stwierdzam zakończenie pierwszego czytania. 
Przystępujemy do rozpatrzenia projektu uchwały. Czy są uwagi do tytułu uchwały? 

Proszę bardzo, Biuro Legislacyjne. 

Legislator Katarzyna Abramowicz:
Szanowni państwo, tytuł uchwały powinien być w sformułowany ten sposób, że: podej-
mujemy uchwałę  Sejmu Rzeczpospolitej  Polskiej w sprawie... Do tej  pory  zazwyczaj 
w ten sposób pisaliśmy tytuły. Oczywiście znajdziemy również inne przypadki, natomiast 
nasza propozycja byłaby następująca: „w sprawie uczczenia Jarogniewa Drwęskiego – 
prezydenta Poznania w latach 1919-1921, w setną rocznicę śmierci”. I tutaj mamy jesz-
cze jedną uwagę językową, żeby wyraz „prezydenta” pisać małą literą, natomiast to już 
jest do uznania Komisji. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Taka jedna informacja porządkowa, żeby nie było wątpliwości. To jest uchwała okolicz-
nościowa. To nie jest jedna z uchwał, z tej grupy uchwał, gdzie przygotowujemy dla pani 
marszałek i dla Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej uchwały o patronacie roku 2022. To jest 
uchwała okolicznościowa. 
Dobrze, co do tytułu, że brakuje tego „w sprawie”, tak? 

Legislator Katarzyna Abramowicz:
Zazwyczaj tytuły uchwał powinniśmy formułować w ten sposób. Tak, że uchwała jest 
„w sprawie”. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Czyli w sprawie  uczczenia  Jarogniewa Drwęskiego  –  prezydenta Poznania w latach 
1919-1921, w setną rocznicę śmierci, tak? Proszę bardzo. 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Zgoda.

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dobrze. I to była to jedyna wątpliwość Biura Legislacyjnego? To była wręcz poprawka, 
a nie wątpliwość. A druga? 

Legislator Katarzyna Abramowicz:
Do pisowni wyrazu – „prezydent” małą literą. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Tak, dobrze. Czyli tytuł został przyjęty. 
Teraz przechodzimy do akapitu pierwszego. Chyba nie ma uwag. Są? Jednak. Biuro 

Legislacyjne. 

Legislator Katarzyna Abramowicz:
Proponujemy zamianę przecinka po wyrazach „Jaromira Drwęskiego” na myślnik.

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Raczej nie będzie wielkiego boju o przecinek i myślnik. 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Zgoda.

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Czyli pierwszy akapit został przyjęty. 
Przechodzimy do akapitu drugiego. To jest obszerny akapit. Tu na pewno są uwagi. 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Może od razu ja bym się... 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Proszę bardzo, pan poseł na początek. 
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Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
W związku wątpliwościami, które zgłosiło Biuro Legislacyjne, dotyczącymi czasu, kiedy 
Jarogniew Drwęski był radnym miasta Poznania – są tu jakieś rozbieżności historyczne, 
mimo że trzech historyków się wcześniej tą uchwałą zajmowało – proponuję wykreśle-
nie fragmentu „a w latach 1904-1910 i 1917-1918” i po prostu będzie, że „był członkiem 
Konserwatywnego Związku Narodowego, zasiadał w ławach poznańskiej rady miejskiej”. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
To bardzo dobra autopoprawka. Teraz Biuro Legislacyjne, chyba że państwo posłowie 
mają jakieś uwagi. Jeśli nie, to Biuro Legislacyjne, proszę bardzo. 

Legislator Katarzyna Abramowicz:
W tym akapicie mamy taką uwagę, żeby przenieść wyrazy „w Poznaniu” po wyrazach 
„kancelarię adwokacką”. Czyli „otworzył kancelarię adwokacką w Poznaniu”. Wyrazy 
„wielkich organiczników” należy pisać bez cudzysłowie. 
Kolejna uwaga dotyczy dodania wyrazów w zdaniu „podczas I Wojny Światowej nale-

żał  do organizatorów  tajnych komitetów obywatelskich,  które przygotowywały plan 
przejęcia władzy na terenie Wielkopolski”. 
Następna  uwaga  dotyczy  dodania  imienia  –  „wysunęły  Jarogniewa  Drwęskiego 

na stanowisko komisarycznego nadburmistrza Poznania”. 
Mamy uwagę dotyczącą powstania, ale powtarzamy ją za każdym razem, dotyczącą 

pisowni wyrazów „powstania wielkopolskiego” małą literą, ale pozostawiamy to do uzna-
nia Wysokiej Komisji. 
W ostatnim zdaniu mamy uwagę, aby zapisać końcówkę „został wybrany na prezy-

denta miasta Poznania w wyborach do władz lokalnych”. Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dziękuję Biuru Legislacyjnemu. Jeszcze pan poseł Jarosław Rzepa. 

Poseł Jarosław Rzepa (KP):
Panie przewodniczący, odnosząc się jakby również do poprzednich uchwał, nad którymi 
pracowaliśmy, mam propozycję, żebyśmy doszczegółowili miejsce urodzenia pana pre-
zydenta. Wydaje mi się, że dobrze byłoby to zrobić. To jest w Glinnie koło Wągrowca. 
Myślę, że to również byłoby dobre. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Proszę bardzo, czy jeszcze ktoś z państwa posłów? Jeśli nie, to pan poseł wnioskodawca. 
Proszę o odniesienie się do poprawek. 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Nie mam  tutaj  żadnych uwag  poza  jedną  taką,  która  zawsze w takich  sytuacjach... 
Zawsze stawiam sobie pytanie, czy jesteśmy w stu procentach pewni, że było to Glinno 
koło Wągrowca, dlatego że już na ostatnim posiedzeniu, kiedy rozmawialiśmy o Między-
narodowych Targach Poznańskich, pojawiło się inne cenne uzupełnienie, ale ja, zanim 
poddaję te uchwały pod dyskusję, proszę historyków o sprawdzenie. Jeśli będziemy doda-
wać różne fragmenty, nawet cenne, a jest to tak ad hoc robione, zawsze jest to ryzyko, 
że np. to akurat tam nie było. Więc to pozostawiam Wysokiej Komisji, bo uwaga bar-
dzo mi się podoba. To rzeczywiście jest trafna uwaga, ale zawsze jest to ryzyko zwią-
zane z tym,  że my tego nie wiemy, gdzie  się urodził, więc  szukamy w Wikipedii, nie 
ma co ukrywać. Tak. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Jeszcze pani poseł Prokop-Paczkowska, proszę bardzo. 

Poseł Małgorzata Prokop-Paczkowska (Lewica):
Ja bym proponowała, że nie „został wybrany na prezydenta”,  tylko „został wybrany 
prezydentem miasta Poznania”. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Tak było w projekcie pana posła... Dobrze, to co teraz? Bo chyba mamy już wszystkie 
uwagi. 
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Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Z mojej strony zgadzam się z uwagami Biura Legislacyjnego. Co do propozycji pani poseł, 
to pozostawiam uznaniu Wielkiej Komisji, czy ta propozycja oryginalna z tekstu, czy 
ta propozycja Biura Legislacyjnego. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Ale  jeżeli  jest  sygnał  ze strony  członków Komisji,  żeby  zostawić wersję  pana  posła, 
to myślę, że pan poseł może się jej trzymać... 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Bardzo dziękuję. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Jak najbardziej. Natomiast wydaje się... Właśnie możemy tak zostawić. Myślę, bo jesz-
cze jedna rzecz była brana pod rozwagę, więc myślę, że opinia pana posła byłaby dla 
nas przydatna, ale wydaje mi się, że „Powstania Wielkopolskiego” możemy zachować 
w pisowni dużych liter. To jest bardzo ważne wydarzenie w historii Polski. 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Pełna zgoda, dlatego tak proponuję, natomiast w zależności od tego, jaka jest praktyka 
Komisji, to trzeba się tego trzymać. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Czyli mamy już... Pozostaje nam jedna wątpliwość – kwestia miejsce urodzenia, tak? 
Proszę bardzo, pan poseł Jarosław Rzepa. 

Poseł Jarosław Rzepa (KP):
Ja jednak proponowałbym, żebyśmy dopisali to miejsce urodzenia. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Ale czy my mamy jakieś wątpliwości co do tego miejsca, w tym konkretnym przypadku? 
Czy może mamy również możliwość sprawdzania tego szybko, jeżeli są jakieś wątpliwo-
ści? Chyba że potem... 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Panie przewodniczący, to jest ta sama uwaga, którą dyskutowaliśmy przy uchwale o… 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Targach poznańskich? 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
…targach poznańskich. To jest cenna i słuszna uwaga, ale ponieważ w tym momencie 
takie decyzje podejmujemy, to zawsze jest ryzyko, że Wikipedia podaje jednak niepraw-
dziwą informację. Jeżeli nie ma możliwości – nie wiem – zapytania jeszcze kogoś, spraw-
dzenia, to ponosimy pewne ryzyko. Być może warto je ponosić. Nie wiem. Ja intuicyjnie 
bym się powstrzymał przed dodawaniem różnych dodatkowych okoliczności historycz-
nych, jeśli nie mamy pewności, że one rzeczywiście są dobrze sprawdzone. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dobrze. Równie dobrze można by zajrzeć do Polskiego Słownika Biograficznego  czy 
do jakichś innych, choć Polski Słownik Biograficzny, litera „D” ukazała się jeszcze przed 
II Wojną Światową, toteż tam mogą być nienajnowsze ustalenia. Dobrze, proszę bardzo, 
pan poseł Piotr Adamowicz pewnie w tej sprawie. 

Poseł Piotr Adamowicz (KO):
Dziękuję bardzo. Może warto by zadzwonić po prostu do Urzędu Stanu Cywilnego, który 
wydaje akty urodzenia. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Tutaj mamy  uwagi  ze strony  Prezydium,  że uchwała  jest  podejmowana  w rocznicę 
śmierci, więc może... możemy zostawić datę urodzin. Skoro są jakieś wątpliwości, żeby-
śmy potem nie musieli poprawką wprowadzać korekty. Może zostawmy tak? 
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Przejdźmy do akapitu trzeciego. Ja na chwileczkę oddam prowadzanie pani przewod-
niczącej Joannie Lichockiej. 

Przewodnicząca poseł Joanna Lichocka (PiS):
Tak, zatem akapit trzeci. Czy Biuro Legislacyjne przedstawia swoje poprawki? 

Legislator Katarzyna Abramowicz:
Szanowni państwo, w tym akapicie proponujemy, aby zmienić wyraz „na polu skutecznej” 
na wyrazy „na polach skutecznej aprowizacji miasta i organizowania robót”. W dalszej 
części zdania zamiast „dla przeciwdziałania” to „w celu przeciwdziałania bezrobociu”. 
Proponujemy również dodanie imienia Jarogniewa Drwęskiego po wyrazach „wielką 

zasługą”. Zwracamy tylko uwagę – to jest techniczna rzecz – żeby w całej uchwale jed-
nakowo zapisywać wyraz „roku”, w tym wypadku będzie to pełny wyraz. Dziękuję. 

Przewodnicząca poseł Joanna Lichocka (PiS):
Dziękuję bardzo. Czy poseł wnioskodawca przyjmuje te poprawki? 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Tak. 

Przewodnicząca poseł Joanna Lichocka (PiS):
Czy są jakieś poprawki, jakieś uwagi państwa posłów do tego akapitu? Czy to oznacza, 
że możemy przyjąć ten akapit w formie z poprawkami Biura Legislacyjnego? Nie słyszę 
sprzeciwu.
Akapit trzeci przyjęty. 
W takim razie pozostaje nam akapit czwarty. W akapicie czwartym... Biuro Legi-

slacyjne, proszę o głos. Przepraszam, proszę państwa, musimy zakończyć prace nad 
tą uchwałą. Panie pośle Rzepa, gdybym mogła prosić… 

Legislator Katarzyna Abramowicz:
Szanowni państwo, do tego akapitu mamy jedno pytanie. 

Przewodnicząca poseł Joanna Lichocka (PiS):
Przepraszam bardzo, panie pośle... Biuro Legislacyjne, akapit czwarty, bo akapit trzeci 
przyjęliśmy. 

Legislator Katarzyna Abramowicz:
Mamy pytanie tylko w kwestii wyjaśnienia. To znaczy, ze źródeł wynika, że jednak Jaro-
gniew Drwęski zmarł na czerwonkę, natomiast nie wiem, czy ta informacja w ten sposób 
nie wprowadza... nie ma innego wydźwięku. To tylko do wyjaśnienia ten fragment. 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
To znaczy, w pierwotnym brzmieniu tej uchwały było „wyczerpany przepracowaniem zmarł 
14 września 1921 roku w wyniku infekcji”. Była ta informacja, ale tu akurat pan profesor 
Terlecki wykreślił to, bo być może rzeczywiście to nie jest tak potrzebna informacja. 

Przewodnicząca poseł Joanna Lichocka (PiS):
A czy musimy w takim razie, nie mając pewności... 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
To akurat wiemy, że zmarł w wyniku infekcji, ale również przepracowanie jest podkre-
ślane w źródłach. Został jeden człon, ale... 

Przewodnicząca poseł Joanna Lichocka (PiS):
Czyli, panie pośle wnioskodawco, czy akceptuje taką zmianę, jaką przedstawiło Biuro 
Legislacyjne? 

Legislator Katarzyna Abramowicz:
My nie mamy żadnej propozycji… 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Chodzi o wyjaśnienie. 
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Legislator Katarzyna Abramowicz:
Mamy tylko pewną wątpliwość...

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Ja bym tego już nie dodawał. 

Przewodnicząca poseł Joanna Lichocka (PiS):
Pan poseł Rzepa?

Poseł Jarosław Rzepa (KP):
Przepraszam, jest troszeczkę zamieszania, ale chciałbym jednak wrócić do mojej myśli. 
o której mówiłem. Akurat mam tutaj niemiecki akt urodzenia pana prezydenta, który 
jasno wskazuje miejscowość Glinno koło Wągrowca, dlatego chciałabym powrócić do tego, 
żebyśmy jednak wpisali tę miejscowość. 

Przewodnicząca poseł Joanna Lichocka (PiS):
Znalazł pan metrykę, tak? 

Poseł Jarosław Rzepa (KP):
Tak. 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Jedyny problem, który widzę, który będzie związany z tym, że wtedy trzeba dodać także 
miejsce śmierci – Poznań. To będzie oznaczało, że w czwartym akapicie Poznań będzie 
się musiał pojawić w pierwszym zdaniu i w drugim zdaniu. 

Przewodnicząca poseł Joanna Lichocka (PiS):
Tak. Teraz przekazuję z powrotem. Pan przewodniczący prowadzi. Nie, teoretycznie 
mamy przyjęte trzy akapity, panie przewodniczący. Jesteśmy w czwartym akapicie, ale 
pan poseł Rzepa...

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
To wiem, tak... Dobrze, to teraz tak: trzeci akapit został rozpatrzony. Teraz wracamy 
na chwilkę  do początku,  bo faktycznie  pan  poseł  Rzepa  tutaj  obwieścił,  że znalazł 
w archiwum niemiecki akt urodzenia, tak? Panie pośle, znalazł pan w niemieckim archi-
wum... znaczy nie, w polskim archiwum niemiecki akt urodzenia, tak? 

Poseł Jarosław Rzepa (KP):
Tak, tylko że mamy akurat... miejscowość jest wprost oznaczona jako Glinno, natomiast 
jeśli chodzi o Wągrowiec, to jest nazwa niemiecka, tak? 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dobrze, ale Glinno... czy to jest Glinno koło Poznania? Tak to można nazwać? 

Poseł Jarosław Rzepa (KP):
Koło Wągrowca, który jest koło Poznania. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Więc może koło Poznania, żeby to było czytelne, bo to tak, jak będziemy... 

Poseł Jarosław Rzepa (KP):
Dla nas to jest chyba koło Wągrowca. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Tak, koło Wągrowca. 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Jeżeli już, to koło Wągrowca, Poznań pojawia się...

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dobrze, bo z kolei w encyklopedii PWN znalazłem, czyli to jest nowa informacja, nie 
z czasów Polskiego Słownika Biograficznego, bo ten tom, litera „D” wyszła jeszcze przed 
wojną, czyli 80 lat temu, jest mowa o Glinnie koło Poznania, dlatego tak się upewniam. 
To jest to samo Glinno, na pewno? 
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Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Tak. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Skoro więc mamy kilka źródeł, to już możemy zaryzykować. 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
W Glinnie koło Wągrowca.

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dobrze. Czyli wracamy do akapitu drugiego i dodajemy „urodzony 6 grudnia 1875 roku 
w Glinnie koło Wągrowca w rodzinie ziemiańskiej”. Rozumiem, że jest zgoda na takie 
uściślenia? To w takim razie akapit drugi... 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
W czwartym akapicie w takim razie...

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
I teraz czwarty akapit... 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
… proponowałbym, żeby również uwzględniając tą uwagę, którą zgłosiło Biuro Legisla-
cyjne, on brzmiał tak: „Ciężka praca na rzecz Polski i Poznania odcisnęła swoje piętno 
na zdrowiu prezydenta Drwęskiego. Zmarł 14 września 1921 roku w Poznaniu, w wieku 
niespełna 46 lat”. Już nic nie piszę o okolicznościach i jakby zamykam – myślę – temat. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dobrze, dobrze, przyjmujemy. Myślę, że jest zgoda. Czyli mamy przyjęty akapit czwarty. 
I pozostał nam ostatni, piąty akapit. Są uwagi Biura Legislacyjnego, proszę bardzo. 

Legislator Katarzyna Abramowicz:
W tym akapicie proponujemy dodanie  imienia przed nazwiskiem prezydenta  i zapis 
wyrazu „mu” małą literą, a to dlatego, że jeżeli byśmy pisali wielką raz, to musielibyśmy 
konsekwentnie wszystkie wyrazy odnoszące się do osoby typu „go” pisać wielką literą. 
A tutaj znajdujemy tylko w tym jednym miejscu. 
Niepotrzebny jest również przecinek po wyrazie „hołd”. 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
To ja jeszcze – zgadzam się z tym uwagami – zmieniłbym tylko „iż” na „że”. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Czyli jest już zgoda co do ostatniego piątego akapitu? Jeszcze Biuro Legislacyjne. 

Legislator Katarzyna Abramowicz:
Szanowni państwo,  tutaj pojawiła się  taka uwaga co do pisowni wyrazów rady miej-
skiej, poznańskiej  rady miejskiej. Nasi  językoznawcy do tej pory nie zwrócili uwagi, 
że w tym miejscu należało pisać małą literą, ale czy mogę prosić o ewentualne upoważ-
nienie ze względu na krótki czas pracy na tą uchwałą, że gdyby językoznawca stwierdził, 
że należy zapisać małą literą, to wtedy to po prostu poprawimy. 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Dobrze. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Myślę, że tak, że tu się wspólnie zgadzamy. Czyli jest już zgoda co do ostatniego, piątego 
akapitu? 
Rozumiem, że przyjęliśmy akapit piąty. Teraz przechodzimy do głosowania nad wnio-

skiem o przyjęcie całego projektu uchwały. Proszę o zalogowanie się. Nie wiem, czy tutaj 
również trzeba się zalogować?... Przypominam, że trzeba się zalogować legitymacjami, 
żeby było wiadomo, kto głosuje. Zaraz przejdziemy do głosowania. W takim razie otwie-
ramy głosowanie. Kto z państwa posłów jest za przyjęciem uchwały w sprawie setnej 
rocznicy śmierci Jarogniewa Drwęskiego, prezydenta Poznania w latach.. Nie, przepra-
szam, tytuł źle podałem. W każdym razie chodzi o uchwałę dotyczącą prezydenta Pozna-
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nia. Kto jest za? Dziękuję bardzo. Kto jest przeciw? Dziękuję. Kto się wstrzymał? Dzię-
kuję bardzo. Teraz proszę o zamknięcie głosowania i podanie wyników. Dziękuję bardzo. 
Oddano 17 głosów. Wszystkie głosy za, czyli uchwała została przyjęta jednogłośnie. 
Teraz jest kwestia wyboru posła sprawozdawcy. Ponieważ pan poseł Bartłomiej Wró-

blewski nie może być sprawozdawcą Komisji, ponieważ nie jest członkiem naszej Komi-
sji, proponuję panią poseł Mirosławę Stachowiak-Różecką. Czy pani poseł wyraża zgodę? 

Poseł Mirosława Stachowiak-Różecka (PiS):
Z nazwiskiem Stachowiak nie wypada mi odmówić. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dziękuję bardzo. Czy są inne zgłoszenia? 
Czyli w takim razie nie ma innych zgłoszeń. Rozumiem, że jest zgoda, aby sprawoz-

dawcą Komisji była pani poseł Mirosława Stachowiak-Różecka. 
Teraz proszę, pan poseł Jarosław Rzepa, potem pan poseł wnioskodawca. 

Poseł Jarosław Rzepa (KP):
Ja chciałem tylko, jako Wielkopolanin, podziękować Wielkopolaninowi. Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dziękuję panu posłowi i teraz również chciałbym podziękować panu posłowi Bartłomie-
jowi Wróblewskiemu, że pamięta o tradycjach wielkopolskich, a tym samym i o trady-
cjach Polski, że przygotował kolejny projekt uchwały. Bardzo więc za to dziękuję panu 
posłowi. Ponieważ poprzednio w tym zamieszaniu nie podziękowałem, dziękuję również 
pani poseł Paulinie Matysiak za projekt uchwały dotyczący roku Marii Konopnickiej, jak 
również pani poseł przewodniczącej Joannie Lichockiej za projekt uchwały dotyczącej 
roku romantyzmu polskiego. Wszystkim państwu posłom dziękujemy. W sumie zmieści-
liśmy się prawie w czasie, więc z niewielkim opóźnieniem zaczniemy Komisję dotyczącą 
Wandy Rutkiewicz. 
A teraz jeszcze na koniec pan poseł wnioskodawca, pan poseł Bartłomiej Wróblewski. 

Poseł Bartłomiej Wróblewski (PiS):
Serdecznie dziękuję za taką zgodną i dobrą pracę nad projektem tej uchwały. Wspomnia-
łem na początku, że kilka miesięcy temu mówiliśmy o setnej rocznicy Międzynarodowych 
Targów Poznańskich, a od środy można obejrzeć w Sejmie wystawę poświęconą właśnie 
setnej rocznicy Targów Poznańskich. Tu jestem wdzięczny pani marszałek za wyrażenie 
zgody na zorganizowanie tej wystawy. 
Chciałbym także podziękować regionaliście i społecznikowi, panu Dariuszowi Paproc-

kiemu, z którym wspólnie przygotowaliśmy tę uchwałę, profesorowi Ryszardowi Terlec-
kiemu, Waldemarowi Łazudze oraz profesorowi Przemysławowi Matusikowi za korektę 
i taki sznyt historyczny tej uchwały. Jeszcze raz wszystkim państwu dziękuję za dobrą 
współpracę. 

Przewodniczący poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dziękuję panu posłowi, dziękuję paniom i panom posłom, zamykam posiedzenie Komisji. 
O 13.10 zaczynamy ostatnie dzisiejsze posiedzenie. 


